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Costin Manol iu :  La ce vârstă ati ş tiut că veti deveni acto r? 
Cornel Răileanu: Din copi lăr ie.  Certitudinea mi s-a format în an i i  adolescenţei . 
De pe bănc i le l iceu lu i  am fost selecţionat să joc la Teatrul " Maria Fi lotti

" 
d in  Brăi la ,  

oraşul meu natal . 
C.M.: Au mai fo st acto ri În familia dumneavo astră? 
C.R.: Nu .  Am un frate care e de formaţie fi lolog , dar mama mea a avut un rol 
hotărâtor. Ea mi-a dat imboldu l  de a deveni  actor. După ce am termi nat l iceu l ,  în 
perioada când majoritatea t iner i lor erau recrutaţi în armată, am p ierd ut contactul 
cu real itatea c itad ină aproximativ doi an i .  Când m-am întors d i n  armată, mama 
aflase că la Târgu-Mureş s-a reînf i inţat secţia română a I nstitutu lu i  de Teatru . Am 
part ic i pat la examen şi am fost admis în cea de-a doua promoţie a secţie i  române. 
C.M.: Ce spectaco le v-au rămas În memo rie din perioada ado lescentei? 
C.R.: Foarte mu lte şi nu doar d i n  repertor iu l  teatru lu i  bră i lean , c i  şi de la teatre le 
bucureştene.  Mergeam frecvent la Bucureşti ca să văd spectacole de teatru . 
Îmi ami ntesc de Leonce şi Lena de G . Buchner, Elisabeta 1 de Paul Foster, ambele 
în reg ia lui  Liv iu C iu le i ,  D-ale carnavalului de Carag ia le ,  în reg ia lui  Lucian Pi nti l ie .  
E ra  perioada de înf lor i re a teatru l u i  românesc . C iu le i ,  P int i l i e ,  Esr ig , Penc iu lescu 
ad useseră un sufl u nou . La Brăi la am lucrat, pr intre alţ i i ,  cu Alexandru Toc i lesc u ,  
la  un spectacol i nt itulat Swanewit d u p ă  A .  Str ind berg , care î n  traducere ar f i  
Cântecul lebedei. M uzica a fost compusă de N icu Al ifant is .  A m  amint i r i  mu l te ş i  
frumoase d i n  acea perioadă. 



C.M. :  Ce pro fe so ri au co ntribuit mai mult la fo rmarea dumneavoastră ca acto r  
pro fesio nist? 
C.R. : Profesoru l  meu de c lasă, la arta actoru l u i ,  a fost maestru l  Constant in 
Codrescu .  M-a inf luenţat hotărâtor. În t impu l  stu d i i lor, g raţie lu i  Constant in  
Codrescu mi-am c izelat gustu r i le .  M i -am d at seama că mu lte d intre aptitudin i le  
me le  erau de natu ră inst i nctuală .  De ajutorul pe care l-am pr im i t  de la profesor i i  
mei  am deveni t  cu  adevărat conştient mult  mai târz i u .  
C.M.: Î n ce spe ctaco l aţi de butat după te rminare a  facultăţii? 
C.R.: La Teatrul de Nord d in  Satu-Mare, în pr imul an de activitate, am conceput un 
spectacol împreună cu cei lalţ i colegi de promoţie, veniţ i  f ie de la Târgu-Mureş, f ie 
de la Bucureşt i .  Cu Ioan Georgescu am făcut un spectacol după piesa Există nervi 
de Marin Sorescu.  A avut un  succes u lu itor, chiar şi la Bucureşt i ,  unde în aceeaşi 
stag iune se juca aceeaşi piesă la Teatrul de Comedie.  Marin Sorescu a considerat 
spectacolul  nostru drept cel mai reuşit. Apoi , adevăratul meu debut a fost în 1982, 
la Teatrul Naţional d in  Târgu-Mureş, în Hamle t de Shakespeare, în regia lui Nicolae 
Scarlat. Un  spectacol care m-a marcat a fost Livada de vişini de Cehov, celebra 
montare a maestru lu i  Gheorghe Harag , în 1985 , tot la Târgu-Mureş. 
C.M.: Ce e ste impo rtant pe ntru un acto r  la Început de carie ră? 
C.R.: E important să ştie pe ce drum a apucat. Sunt mulţi care nu-şi dau seama nic i  
măcar după absolvirea facultăţ i i  că se află în faţa unei  profesii extrem de d ifici le, de 
solicitante şi ,  totodată, o profesie umilă, cum spunea regretatul Octavian Cotescu. O 
profesie pl ină de sacrifici i .  De cele mai multe ori satisfacţi i le sunt rare şi inconştiente. 
Trebuie să fi i sub semnul Fortunei pentru a avea bucuri i una după alta. 
C.M.: Cum aţi ajuns la Te atrul Naţional din Cluj? 
C.R.: Acum şapte an i  am hotărât împre u n ă  cu soţ ia  mea,  actr iţa Cr ist ina  
Pardansch i ,  să  ne transferăm la Teatru l  Naţional d i n  C l uj ,  întrucât atmosfera de 
la Teatru l  Naţional d i n  Târg u-Mureş începuse să f ie nefavorab i lă  d i n  punct de 
vedere profesional . Nu se oferea n ic i  o perspectivă i med iat .  Am dec is  să ne  
m utăm la  C lu j ,  u n d e  aveam senzaţia  că aeru l  este altu l .  E u n  oraş mare,  
u n ivers itar. Am crezut că la Naţionalu l  c lujean valor i le se cern de la  s ine .  Nu 
ne-am înşelat, atâta doar că a trebuit să aşteptăm un t imp destul de  înde lungat .  
C.M.: Care sunt re alizările reprezentative pe ntru Co rne l R ăileanu la Te atrul 
Naţio nal din Cluj? 
C.R.: N u  st iu dacă eu sunt ce l  în măsură să răspund la această întrebare .  Cred 
că am re�şit câteva rol u r i importante : Astrov din Unchiul Vania de Cehov, în 
reg ia  lu i  M i rcea Corniştean u ,  Contele Macin i  d in Ce l care prime ste palme de 
Leonid Andreev, montat de Anca Bradu ,  lvan Abramovici d in Mantaua d u pă 
Gogol şi M .  Bu lgakov, reg ia Mana C h i ri lă .  La sala mică,  Stud ioul  "Euphorion " ,  
a m  jucat ro lur i  consistente în Arie leje ră pe ntru cal ş i  cămilă, o compi laţie de 
Anca B radu după texte de M. Vişniec ş i  O .  Solomon,  ş i  în Ce re re În căsăto rie de 
Cehov, în  regia l u i  Sorin M is i rianţu . 
C.M.: Atunci când lucraţi la un anumit spe ctaco l, Înce rcaţi să anticipaţi reacţiile 
publicului? 
C.R.: Da. Scontez pe anumite reacţ i i ,  dar marea frumuseţe în teatru e că reacţ i i le  
pub l icu l u i  sunt atât de impreviz ib i le  încât n ic i  ce l  mai experimentat d i n  b reas la  



noastră n-ar putea ant ic ipa cu  preciz ie toată gama de reacţ i i  la  care ne putem 
aştepta d i n  partea pub l icu l u i .  
C.M .: Au existat momente În care v-au de ranjat re acţiile publicului? 
C.R.: Au fost momente în care reacţ i i le  erau deranjante , dar n-aş putea spune 
că m-au ş i  deranjat. De a ltfe l ,  atunc i  când sunt pe scenă, rareori mă las tu lburat 
de ceva. De reacţi i  i noportune ale pub l icu lu i  sau de mic i  acci dente d i n  t impul  
spectacol u l u i .  Trec peste e le ca ş i  când nu s-ar fi întâmplat. 
C.M. :  N-aţi fost nicio dată te ntat să propune ti un text unui regizo r sau unui directo r  
de te atru pe ntru c ă  vi se po trivea un anumit ro l? 
C.R.: N ic iodată . Nu-mi  doresc să tiu vedetă. Am jucat aproape tot ce mi s-a 
ofer i t .  Mi s-a întâmplat să refuz vreo două rol u r i d i n  motive colaterale profesie i . 
Altfe l ,  nu-mi  p lac rol u r i le  de ero i .  Le găsesc l i psite de generozitate .  Îmi  p lac 
personaje le negative , care oferă o paletă mul t  mai largă pentru i nterpretare . 
C.M. :  Î n ce spe ctaco l po ate fi văz ut Co rne l Răileanu În actuala stagiune ? 
C.R.: Joc în Titanic-vals de Tudor M uşatescu - ro l u l  avocatu lu i  Nercea,  în 
Mantaua şi în Ce re re În căsăto rie - rolu l  l u i  C iubukov şi în recenta prem ieră 
Po ve stiri din pădure a  vie neză de Odăn von Horvath .  
C.M. :  În 1990, la Cluj a luat fiinţă Cate dra de Te atru a Facultăţii de Lite re de la 
Universitatea Babe ş-Bo lyai. Cum v-ati de scope rit vo caţia de pe dagog? 
C.R.: Ex-abrupto. Acum şase an i ,  eu ş i  soţ ia mea am fost i nvitaţi să conducem 
o c lasă de actor ie .  Am avut o pr imă promoţie care a absolvit  în 1999 . M i-am zis 
că merită să exploatez zăcământul de  experienţă pe care am ac umu lat-o în an i i  
de profesie de până acum ,  s ă  încerc s ă  canal izez ş i  tânăra generaţ ie p e  u n  
făgaş care mi  s e  pare uşor oco l it î n  u lt ima vreme.  Sunt l ucrur i  valoroase care 
trebu ie  păstrate , sunt altele care , evident,  trebu ie în noite. 
C.M.: Î n ce măsură mo dul În care sunt admişi stude nţii la acto rie e limină 
po sibilitate a  de a lăsa deoparte un po tenţial mare actor sau, din co ntră, de a 
admite un tânăr care nu are chemare pe ntru arta acto rie i? 
C.R.: E adevărat că examenul  de admitere e unu l  foarte sumar şi încă nu s-a 
i nventat un aparat de cuantif icat talentul . Lucrur i le  rămân destul de sub iective . 
Dar erori mari n u  se pot tace pentru că un om fără talent se vede cu  och iu l  l i ber. 
C.M.: Cum aţi de fini tale ntul unui acto r? 
C.R.: O i mensă d i spon i b i l itate, o i ntel igenţă ap l icată , capacitatea de a absorbi 
i nformaţ i i  de  tot fel u l ,  capacitatea de a se i ntrospecta. Un actor trebu ie  să f ie ş i  
un foarte bun psiholog . De asemenea, să n u  u ităm cu ltura , un handicap major 
a l  noii generaţ i i .  M u lţ i  nu sunt pregătiţ i n ic i  d i n  punct de vedere fizic ,  au structuri  
deb i le ,  n u  au antrenament fiz ic .  
C.M. :  Cât de impo rtant e ste aspe ctul fizic pe ntru un acto r? 
C.R.: Aspectu l f iz ic nu e cel mai important ,  d ar de loc negl i jab i l .  Un  actor trebuie 
să-şi valorif ice atât cal ităţ i le cât şi defectele .  Asta ţ ine tot de  talent .  N u  sunt de 
părere că actor i i  trebu ie  să fie toţi pe şab lonul  Adon is ,  dar n ic i  fig ur i le  comune 
n u  au ce căuta în teatru . Am trecut de perioada pro letcu lt istă , când nu puteai 
d iferenţia actor i i  de maş in işt i , ad ică de perioada halatelor a lbastre ş i  a şepci lor 
îndesate pe urec h i .  În pr imul  rân d ,  contează expresivitatea unui  chip ş i  mai 
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put in aspectu l  l u i .  De asemenea, importantă e capac itatea de transfigu rare a 
actoru l u i .  Îmi amintesc de o colegă, de actr ita Roz ina Cambos, care era de o 
urâten ie ter ib i lă  în viaţa coti d iană, dar care pe scenă se transf 1gura ,  devenea 
fru moasă ca o Madonă .  Această transfig urare se poate prod uce nu mai când 
i nteriorul , sufletu l ,  este mobi lat cum trebu ie .  
C.M.: Î n ultimii zece ani au apărut multe fac ultă,ti de teatru În multe o raşe ale .tării. 
S-a pro dus o de scentralizare , o regionalizare . Există voc i  critice care spun că  
acest fe nomen este În de trimentul pro fesionalizării aspirant ilo r la statutul de ac tor 
C.R.: Cred că nu trebuie să ne fie teamă de competiţ ie, de concurenţă. Să fie 
facultăţi de teatru în toate orasele ţări i .  Cu atât competiţia va f i  mai puternică şi 
selectia se va face mai nemilos. În ceea ce priveşte descentralizarea, v-aş contrazice. 
Am certitud inea că în continuare, centrul de i nteres rămâne Capitala.  Se încearcă 
cu orice preţ menţinerea importanţei covârşitoare a Bucureşt iu lui  în ceea ce priveşte 
învătământul de artă. E un soi de respingere de către şcoala de teatru d in Bucureşti 
a tot ceea ce se întâmplă în provincie.  Nu e normal şi nu e deontolog ie. 
C.M.: La şco ala de teatru din Cluj există o bază mate rială nece sară procesului 
de instruire? 
C.R.: Baza mater ia lă e s labă,  dar datorită preocupăr i i noastre , a profesor i lor, 
examenele de c lasă nu duc l i psă de n im ic .  E un efort în p lus ,  dar e b ine ş i  
pentru studenţ i ,  pentru că îş i  dau seama încă din facul tate cât de greu se 
pregăteşte un spectacol d in punct de vedere mater ia l .  Mai puţin fosta conducere 
a teatru l u i ,  care avea ceva împotriva şcol i i  de  teatru d i n  C luj .  Acum, oamen i i  d i n  
toate compartimentele teatru lu i  ne aj ută ori de câte o r i  t e  sol ic ităm acest lucru . 
De curând , o parte d i ntre p rod ucţ i i l e  de ta  c lasele de actor ie au trec ut în 
repertor iu l  Teatru l u i  Naţiona l .  
C.M . :  Ce şanse au abso lven.t ii dumne avo astră de a-şi găsi un loc Într-un te atru 
pro fesio nist? 
C.R.: Şansele sunt împărţ ite,  pentru că,  în l umea d i stors ionată în care tră im ,  
rareori se  întâmplă ca valoarea să f ie  pr imu l  cr i ter iu  pentru achiz iţ ionarea u nor 
noi talente.  Cu puţin noroc ş i  cu aj utorul  lu i  Dumneze u ,  f iecare îş i  poate găsi un 
toc în teatru .  D in  promoţia anulu i  1999, pe care am pregătit-o t imp de patru a n i ,  
d i n  doisprezece studenţi , nouă profesează deja î n  d i verse teatre d i n  Român ia .  
C.M .: Ce v-a durut, ce nu v-a plăc ut din cee a ce a.ti trăit până ac um În lume a 
te atrului? 
C.R.: Lucrul  cel mai dureros pentru m ine este acela că m u lţ i  reprezentanţi a i  
b resle i  actor iceşti n u  se r id ică ta n ivel u l  moral  pe care-I p resupune această artă 
a actoru l u i ,  atât de pretenţioasă. Târz iu  am înţeles sensul  cuvi ntelor profesoru lu i  
meu ,  Constant in  Codrescu ,  care pomenea des  de fu ncţionar i i  d ramatic i ,  de  
actori i  care v in ta teatru ca ta  servic i u .  De curând , mi-am amint it  aceste vorbe,  
când t-am văzut vorb ind pe And rei Şerban despre l ucru l  cu actor i i  român i .  Î l 
c itez cu aproximaţie: "Actorul  român înainte de repeti ţ ie sau de spectacol se 
încălzeşte cu  un şpriţ şi u n  joc de cărţ i " .  Asta îmi d isp lace ş i  m ie .  
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